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Таёповг radova певшппјгсо је uslovljeпa эамезпойсџ. Da Ы se ova
savesnost шogla zahtevati, potrebno је da i оsоЫје bude potpuпo zbri
nuto, ра da ргегпа готпе zaista misli загпо о poslu. Sistem akorda петпо
g·uc је u паёегп poslu. Sistem раџёа!а nije nista drugo. Ima i takvih koji
su citavu Visu matematiku pozvali u рогпос da Ы kao bajagi таёпо odre
dili nagradu ро zasluzi. Samo опај koji гије licno merio, koga nije zarilo
sunce i blla kisa, гпойе verovati da se apotekarskom гаёвойсџ mogu odre
divati velicine nagrada.

Nema ni dva potesa d<1. su ро prilikama za snimanje isti а kamo li
dve орёппе ili dva sreza. Kukuruz, trnjaci, zive ograde, suma, strmeni,
zega ili studen, kisa ili vetar, velike parcele, male parcele, zarasle gra
nice i1i ciste, i koliko jos drugih okolnosti koje uticu ga kolicinu rada,
pod uslovom da se kvalitet nikako ne promeni nego da ostane isti! Koli
cina rada је funkcija sveg·a ovoga. Kakav Ы to fenomeп Ыо koji Ы mogao
da iznacte nepogresno ovih desetak koeficenata da Ы matematicki delio
ve\iciпu nagrada?

Najzad da u drzavnoj sluzbl za isti posao nagrade kod jednih budu
pausal а kod drugih dnevnice smatramo da nije \еро, da ne upotreblmo
ostrij i izraz.

(Nastavice se)

lnz. А. KOSTIC

ULOGA KATASTARSKOG PLANA U NARODNOJ PRIVREDJ"
Odgovor па primedbe k· Stfepana ·Vesela, sav. Min. Јт. и penziji

-lJ 5 i 6 broju ovog Glasnika za 1938 g. opsirno se pozabavio· шojim
referatom па ·proslogodisnjeш kongresu g. Vesel. Kako se sa veciпorn
ovih primedbl пе slaze111 to zato smatram da је potreban odgovor bar ро
glavnim neslaganjima da пе Ы citaoci ostali u nedoumici. Ovo utoliko
pre sto treba blti zahvalan g. Veselu da је, u zelji da bude i dalje u koп
taktu sa strukom, izneo otvoгeno svoje misljenje - rekao Ьih misljeпje
starijih generacija iz struкe - sa kojim se zelje i ideal mladih пisu uvek
podudarali ра cak cesto i sukoЬljavali. Sam pak g. Vesel пе odbacuje u
nacelu izпete predloge u referatu ali za neke sшatra da su smeli а za пеkе
da su nepotpuni. А evo kako sve to izgleda:

1. U I delu svojih primedbl kaze: ,,Da umnozavanjem planova sa
visinskom pretstavom - receno је u zakljucku referata - za izvesпu
razmeru (1 :25000) i povezivaпjem 11jihovim da Ьi se doslo do tzv. pri
~rednih planova - karata, bez kojih da је nemoguce zamisliti razvitak
Jedne zemlje".

Ovakva primedba uopste se ne slaze sa referatom niti sa sustinom
stvari, jer nigde u referatu ne stoji da treba vrsiti snimanje u razmeri
1 :25000, vec da treba katastarske р\апоvе u razmeri 1 :2500, Ј :5000 i
1:~0000 snabdeti svim pod·acima ра i visinskoш pretstavom kako Ьi postali
pпvredпi planovi .(Nemac ih zove Wirtschaftsp!ane). А za razпe gene
ralп_e _ studije, projektovanja, orijentaciju itd. iz ovih se planova mogu
d~b1t1 smanjivanjem i karte u raznim гazшerama. Dakle nije гее samo о
,,cudu" karata vec i о "cudu" planova .

. . Dalje g. Vesel "bez uvijanja priznaje" da ne yeruje da se тости
dob1t1 karte, iz planova, jer пе Ьi imale bojadisane komp\eksпo izraze~e
kulture. Prizпajem da sam zbuпjen pred ovakvom tvrdnjom.
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U ргоёџйепјџ se kaze kad Ьi se "ozblljпo" i џзе!о da је гпояџса
izrada karata iz plaпova - sta Ьi radio Vojnogeografski institut i хаг
dva nadlestva da rade isti posao.

' Роёго ја ozblljno smatram da је пе samo тпояџса izrada karata
iz planova vec da Ьi se doblle sigшnije, bolje i гаёгпје karte od onih,
koje se izraduju topografskim putem, to је prema ovome jasan i od
govor da Vojnogeograt"ski institt1t песе imati potrebe da izraduje karte
па onim delovima gde se mogu doblti ovim рџтегп. То је bas jedna od
glavnih teznja u referatu da se izbegne isti rad na istom terenu od raznih
ustanova. Mislim, da Ьi u ovom pogledu <;foslo do najsrecnije saradnje
izmedu Vojnogeografskog instituta i ustaпove koju predvidam u referat•1.

Sto nisam uspeo da t1bedim g. Vesela da su za narodnu privredu
potrebni potpuni katastarski planovi - to је razumljivo, jer mi "mladi"
nismo pпstali da nas katastarska administracija uhvati и kleste i ugusi,
mada moram priznati da se tesko borimo protiv takvih_ shvatanja. То
је jedna od tragedija nasih ustanova i organizaciia sto mi uvek iz "tra
dicije" smatramo katastaг gotovo jedino kao poreski katastar - te onda
i ne vidimo da Ьi Ьila sreca za zemlju, koja Ьi imala potpune planove
bar па onim podrucjima gde postoji potreba za telшickim gradnjaina.
Uostalom u ovom smislt1 је napisao clanak g. Drazic u istom broju caso
pisa - te se i tu mogu doblti objasnjenja jasno izlozena.

2. U II delu svojih primedaba g. Vesel sa opravdanim prekorom
i zabrinutoscu izlaze lose stanje odrzavanje katastra, te smatrajuci da se
za radove starih katastara nisam zagrejao i da moje poznavanje ovih ka
tastara nije potpuno - t1pucuje me u katastarske uprave da se tamo de
taljnije upoznam. Zatim iznosi svoj detaljan predlog na str. 277 kako
treba organizovati radove na podrucju starih katastara.

U mesto posebni\1 odgovora na pojedine primedbe najbo\je се Ьiti
za citaoce da prosto ovde ponovim опе de\ove iz referata, koji se odnose
na ovaj proЬ!em. Tako се se videti da li su Ьile umesne primedbe о "ne
poznavanju starih katastara" itd. i ро cemu s~ predlozi g. Vesela u sustini
razlikttju od onih iznetim u referatu. Dok se g. Vesel iskljucivo zadrzava
na saпiranju prilika tt katastarski·m upravama dotle sаш ја tezio da ove
рrоЬ!еше t1 okviru jednog referata obt1hvatim u njihovoj celini. Nisam
usao t1 detalje svih pitanja, mada о пjima imam formirano misljenje i
Ыagovremeno podnosene predloge ра i pisana uputstva, - jer to i nije
Ьiо zadatak ovog referata. Potpuno se slazemo da treba vec jedanput pri
stupiti organizaciji i izvodenju radova па saniranju odrzavanja katastra
ро ut,1rdenom planu, jer сето inace i dalje vise ili manje tapkati u mestu.

А sad evo sta u referatu ро tom pise:
"Na osta\ih 15 milioпa hektara postoje stari katastarski planovi

izradeni raznim metodama snimanja u raznim razmerama (1440, 2880,
6280 - -) sa raznim sistemima mera: metarskom, hvatnom, dunшnima.
Projekcije i koordinatni sistemi su takode razliciti: Ivanicki, Budimpe
stanski, Krimberski, Sv. Stefanski it.d ..

Svi ovi plaпovi su bez podataka о visinskoj prestavi tereпa (izuzev
jednog de\a trig-011. tacaka) i najveci deo o,1ih planova nije sposoban za
dopun11 ovih podataka, jer се blti potrebno da se izvrsi potpuno nov
premer. Ovi planovi u vecini ne odgovaraju ni katastarskim potrebama,
jer jednim delom su u svom origiпa\u lose izradeni, ili su pak suvise
zastareli.

Na ovom podrucju izvodeni su mnogobrojni premeri za razne ciljeve
ograrnih operacija: komasacije. deobe za agrarnt1 reformu, deobe zem-
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ljisnih zajednica itd. Ovi su premeri vrseпi 11ezav1s110 od kat. vlasti ili uz
пjihovu asistenciju i mпogi su podaci za kat. ciljeve Ьili iskorisceni; ali
mislim, da је vise ostalo пегзкопэсепо - odпosno пе sprovedeno kroz
katastar. Tu su razvijeпe mnogobrojпe trigonorпetrijske гпгейе о којппа
malo imaju sredeпih podataka Ьilo za to sto im to пiko пiје пi dato ili
sto пisu imali ni fizicke, пi vremeпske гпояџсповй da to prikupe i sгede.

Iz svega predпjeg izlazi da kata_starski plaпovi зајеёпо sa ргегпе
rima za agrarne ciljeve pretstavljaju јеdпо veliko sareпilo - raznolikost
kako ро osnovama i гпеюџапта, tako i ро kvalitetu, razmerama i siste
mima тега.

Kako ovakav program zahteva dug period vremena to se mora
pristupiti izradi jednog paralelnog plana na omogucavanju pravilnog
odrzavanja katastra па teritorija111a gde је zateceno staro stanje, dok se
ne stigne da se svuda pristupi novom premeru. Ovaj рlап treba da sadrzi
tri glavne vrste radova i to:

1) efikasпo odrzavanje onog· elaborata, koji је za to sposoban; 2)
reambulacija i 3) novi premer.

U tom cilju treba predнzeti zamasnu akcijн па saniranju prilika
ро kat. нpravama па sledecim osnovama:

U svim Finansijskim direkcija111a pristupiti deta\jnom proucavanju
stanja plaпova i operata za svakн opstinн i klasirati ih na опе koje se
mogu pravilno odrzavati, na опе koje zablevaju reambнlaciju i па опе
~оје se moraju potpuno pre111eriti. То klasiranje treba izvrsiti н najkra
cem rokн i pristupiti izvodenjн rada, ро kome treba predvideti da se koп
centrise sva раzпја na опе opstine, kaje se mogu odrzavati. Zatim.. :;а
r~spolozivim sпagama се\е finansijske direkcije i potrebnim· pojacava
ПJem novog оsоЫја pristupiti reambнlaciji opstina ро srezovima prem:1
predvidenom р\апu izvodenja. •

Za reambнlaciju treba ispitati i mogucnost fotogrametrijske me
tode о cemu sam u proslogodisnjem svo111 referatu izпeo nekoliko misli.
!akva metoda se danas primeпjuje н Francнskoj u sirokom oblmн i veru
Jem da Ьi s obzirom па пјепu bгziпu нcinila veliku pomoc u tom po
gledu. Uostalom Оdе\јепје se nosi mislju da ispita оvн metodu н јеdпој
opstini - u Ilaпdzi ili Sнbotic-i, gde је izvrsen пovi premer "te posto_ji
mogucnost neposrenog нporedenj а u pogledu tacnosti i cene kostanj а.
_ . Dobrom organizaci]om rada na rea111bulaciji dobljali Ьi se godi
S~Je srezovi osposoЫjeni za pravilno odrzavaпje, о cijim korisnim posle
d1cama ovde пе Ьi trebalo ni govoriti.
_ Ostaje treci proЫem novog premera н pojedinim opstinama. Tu se
J~vlja siroko polje rada privatnim preduzecima, koja Ьi svojom sarad-
11J0m mnogo doprinela resavanju ovog proЫema paralelho sa radovima
oko komasacije zemljista. Mislim, da ove dve stvari н ovim opstinama
ne treba vise odvajati, jer vrsiti nov premer u opstinama bez jednovre
:nenog ivodenja komasac_ije, ako za to imaju uslova, jeste cist gubltal-:
1 vremena i novca..Uopste tгеЬа postaviti pгavilo: gdegod se u opstinama
sa starim katastrom obavlja premer treba da ти prethodi komasacija,
o_~nosno regulacija poseda sa potrebпom пovom gradnjom ili rektifika
C!J~m. stare mreze puteva; isto tako u oпim opstinama gde se obavlja
del1m1cna komasacija - cilj se nece potpuno postici ako se ne izvrsi i
premer ostatka opstina. Ти drzava treba sa svoje strane da u zajednici
sa opstinama ucestvuje i u troskovima.

Ali u svako111 slucaju _gde god se komasacija vrsi imaju se izvesti
sve radnje potpuno do kraja zajedno sa opeгatom, da Ьi takav premeг
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mogao odmah pravilno funkcionisati za potrebe katastra i zemljisne
knjige. Tada se пе Ьi vise desavali nemili slucajevi kao do sada, јег u
koliko su seljaci doblli koristi od komasacije s druge strane su u steti i
sa neprijatnim posledicama zbo!; nesprovodenja komasacije kroz kata-
star i1i zemljisnu knjigu. .

Otuda Јсошавасјја, kao agrarno-tehnicka operacija mora Ьiti u
drustvu ostalih vrsti premeravanja, te ро тот misljenju, ne гпойе Ьiti
izvodena od nekog odvojenog tela.

Drugo паёе!о kod ovog novog ргегпега treba da bude: da omeda
vanjem i snimanjem postignemo pravni katastar tj. da pored garanto
vanog geografskog ројойаја i oЫika parcela treba garantovati i nji
hove mede.

U opste kod izrade рlапа za nova premeravanja и' krajevima sa
katastrom treba uzeti za osnovu da svakom premeru prethode komasa
cij e i regulacije poseda. U tom cilju Ьi trebalo u krajevima, gde је ideja
za komasacijama zaostala, drzava da izvede ро okruzima jednu ili dve
komasacije sa melioracijom uz svoje troskove u cilju propagande.

sto se tice teritorije Bosne, Hercegovine i Dalmacije jasno је, da
se tamo ne moze mnogo misliti па reambulaciju, vec samo na potpuno
nov premer. Ali u meduvremeпu treba ispitati mogucnost da :se vrsi
odrzavanje samog operata i njegove saglasnosti sa zemljisnom knjigom
Ьilo izlaganjem sadanjeg operata i njegovom dopunom ili potpuno novo
izradom."

3. U III delu svojih primedbl g. Vesel se opsirnije pozabavio pita
njem reorganizacije Odeljenja katastra ne doticuci se nijednom reci
finansijskih proЬ!ema. Medutim, sve је iluzorno ako se ne obezbede do
voljna no,,cana sretstva, Ьilo za nove premere, Ьilo za saniranje odrza
vanja katastra, Ьilo za makakvu reorganizaciju. Danasnji pak krediti,
budzetski odredeni i pored svih napora nadleznih da se povecaju jedva od
govaraju najnuznijim potrebama.

U ovom delu se g. Vesel narocito dotakao Savetodavnog odbora
i nezavisnosti ustanove kojoj Ьi Ьiо poveren zadatak drzavnih premera
vanja i rasmatrajuci proЫem sa svih strana dosao је do zakljucka da u
tom pogledu ima izvesnih nejasnoca u referatu, neslaganja u gledistima
i smatra тоје zahteve skromnim ali ne i najboljim u strucnom pogledu.
U sustini pak slaze se i sa neophodnoscu reorg~nizacije i svojim primed
bama zeli da skrene paznju na neke momente u cilju otklanjanja" nespo
razuma. Bas radi toga o~vrnucu se i ovde na g·lavne primedbe i dati jedno
svoje dopunsko objasnjenje ро ovom pitanju.

G. Vesel se pita "kako се se privoleti Ministarstvo finansija,,.da
опо suprotno utvrdenim budzetskim pгincipima budzetuje i one premere,
koji se пе vrse u poreske svrl1e .... " а potom smatra пeopravdanim da
se Odboгu da pravo tehnickog •-- strucпog- nadzora, ako se na celu uprave
nalazi "apsolutno spreman i u s,,akom pogledu poнzdan geod. strucnjak".
lsto tako smatra da zbog svake sigurnosti Odbor treba da Ьнdе jedna
nezavisna ustanova а пе da bude neciji savetodavni organ.

Dobro Ьi Ьilo da citaoci, radi boljeg razumevaпja, ponovo proci
taju опе delove u referatu koji se odnose ла ovo pitaпje, а ovde Ьi izlozio
и kratkom sledece dopunsko ol)jasnjenje: '

Reorganizacija celokupne sluzЬe premera u drzavi povlaci sa so
bom i neminovnu potrebu za izmeпom postojeceg Zakona о katastru
zemljista u Zakon drzavnih premera u kome Ьi, pored osnovпЉ ciljeva, .
Ьile definisane uloge Uprave drzavnih premera, Savetodavnog odbora kao

ј
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i kom Ministarstvu se stavlja u duznost da obezbeduje budzet ove usta
nove - bez dalje podredenosti ove ustanove оойёпогп Ministarst\1u. U
оvош momentu smatram da to treba da bude Ministarstvo finansija dok
se kod nas ne obrazuje Ministarstvo јаугпћ radova gde Ы bllo prirodno
гпеэго ovoj ustaпovi ali i u tom вшёајџ kao пezavisno telo. .

U referatu је dovoljno jasno istaknuta uloga odbora ргегпа Џргам!
drzavnih ргегпега i nigde se nije mislilo da Ы ovaj Odbor vrsio neki паго
citi tehnicki nadzor odnosno bt1kvalno геёепо vrsio pregled radova - kao
neki inspektor. Ali Ы zato imao pravo i duznost da intervenise и slucaju
da Uprava ргеногаё! svoju kompetenciju ili da пе izvodi гаџоуе ро Za
konu ili ро propisima i ро utvrdenom programu, koji је Odbor doneo
i odobгio. Drugim гecima, mora se priznati Odboru pravo vrhovnog nad
zora (neka vrsta Glavne kontrole) ostavljajuci Upravi punu nezavisnost
i brigu oko detaljne oгganizacije, izvodenja гadova, rasporeda оsоЫја,
izbora vodeceg kadra itd. Ти i jeste teziste proЫema, jer se samo preko
ovog Odbora moze postici samostalnost, i veca elasticnost Uprave odno
sno tako se mogu otstгaniti razni nezeljeni uticaji i neopravdani zahtevi
Ьilo и pogledu samog pгograma radova bllo izmene raznih propisa i tome
sJicno. Kratko receno jedпom utYrdene osnove za rad kao i program mog11
na ovaj nacin Ьiti пајЬоlје zasticeпi - odпosno samo uz saglasnost ovog
Odbora mogu blti izmenjeni prema drzavпim interesima, promenjenim
prilikaшa i potrebama ili prema napretktt пauke i prakse.

Ovo је dobro pozпato i g. Veselu da i pored najbolje volje vode
cih licпosti u паsој orgaпizaciji radova nije bllo uvek moguce ici ро jed
п?m programu - Ьi\о и pogledu odredivaпja krajeva gde се se роје
dше vrste radova izvoditi, Ьilo u pogledu racionalпe upotrebe ,adnog
QsoЫja, Ьilo u pog1edu пjegovog unapredenja i nagradivanja.

То se pak sve шоzе postici samo nezavisnoscu pomenutog Odbora
(zvao se on kako mu drago) te Ьi njegove odluke u pogledu programa
radova imale Ьiti sankcioпisane od Miпistarskog saveta ра i samim finan
si_j~kim zakonom svake godiпe. U tehnickom pogledu nezavisnost Ы imala
b1ti potpuna pod uslovoш da clanovi Odbora budu pretstavnici zaiпtere
~ovanih ministarstava, svih uпiverziteta u zemlji, zaiпteresovanih udru
zenja i komora - pored pretstavnika i refereпata same Uprave drzavnЉ
premera.

. 4. Najzad u IV delu svojih primedaba g. Vesel tretira pitanje kva-
ltteta samog detaljпog- premera i smatra da tu treba izvrsiti i strucno
tehnicke promeпe radi zadovoljenja pored ostalog i potrebl ustanove
zemljisпe knjige. 1 u tom smislu trazi da se preшerom garantuje "bezpo
~resnost" meda i povrsiпa pored orijentacije о polozaju i oЫiku zemlji
sta. Kako ovo postici? Na to g. Vesel odgovara omedavanjem stalnim
belegama, narocitom izvedbom premera i racunanja povrsina prirodnim
merama kao i objektivnim kontrolisaпjem ispravnosti rada. Idealan cilj
sv_~k_og geometra i geodete ali је samo g. Vesel zaboravio da izlozi svoje
m1s1Jenje kojim se putem mogu garaпtovati mede i povrsine i da to svede
na finaпsijsku stranu i priЫizпo vreme izvodeпja. Ovo се Ьiti mnogo inte
resaпtпije za citaoce i za struku пеgо reci t1·eba to i to uraditi - sto је
svakome od паs poznato. Bojim se da ovi predlozi nisu "opasno
preterani i tesko ostvarljivi" da se posluzim izrazima "ораsпо skromnim
1 lako ostvarljivim" kako је g. Vesel procenio moj referat.
.. Nisam smatrao i пе smatram svoje predloge definitivпim, jer sto
Jim п~ ~ledistu da posle svestraпe i objektivne diskusije treba sto pre
sazvat1 Jednu siru koпferencijн strL1c11jaka i zaiпteresovanih ustanova na
kojoj Ьi se utvrdile osnove i pravac daljeg rada. '
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